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  تهران، اصفهان و شیراز؛ شهرهایی 
که با ما سخن می گویند

پژوهشــگر  جبــاری زادگان،   علیرضــا 
و مــدرس معمــاری:  شــهر، چیــزی 
بیــش از مجموعــه ای از خیابان هــا و 
زنده ای  روایت  شهر،  ساختمان هاست؛ 
از هویــت، ادراک و خاطــره جمعــی 
است. نظریه  گشــتالت، با تأکید بر درک 
کلِ یکپارچه، ما را به بازخوانی شهرها 
از زاویه ای تازه دعوت می کند. شهرها، 
نه  تنها به  واســطه معماری شان، بلکه 
از طریق پیوســتگی ذهنــی و فرهنگی 
با ما ســخن می گویند. تهران، اصفهان 
و شیراز، هریک داســتان خود را دارند؛ 
اما آیا این روایت ها همچنان همگون و 

موزون باقی مانده اند؟
ادراک شــهر؛ از جزء تا کل، از خاطره تا 

هویت
«کل،  گشــتالت می گویــد:  نظریــه  
چیزی بیــش از جمع اجزاســت». این 
اصل بنیادین، درک شــهر را نیز شــکل 
می دهد؛ خیابانی باریک ممکن اســت 
تنها معبری عبوری باشــد، اما در ذهن 
شــهروندی که دل در گرو شــهر دارد، 
بــه خاطره ای زنده تبدیل می شــود. در 
شهرها اصولی وجود دارند که ذهنیت 
شــهروندان را درباره آن شــهر شــکل 
می دهنــد کــه ازجمله آنهــا می توان 

قواعد زیر را برشمرد.
- اصل تقــارب: نزدیکــی خانه ها، 

نزدیکی دل ها را رقم می زند.
- اصل شباهت: وحدت بصری میان 
ساختمان ها، به شهر هویت می بخشد.

- اصل تداوم: ذهن شهروندان را به 
تصویر آرمانی یک شهر پیوند می دهد.

ایــن اصول بــه ما کمــک می کنند 
تا شــهر را نه  فقــط به عنــوان فضایی 
فیزیکی، بلکه به عنوان تجربه ای ذهنی 

و احساسی بشناسیم.
 تهران؛ نجوا نمی کند، فریاد می زند!

تهــران، شــهری اســت کــه انگار 
گشــتالت خــود را گــم کرده اســت. 
خیابان هایــش دیگــر امتــداد طبیعی 
حرکت نیســتند، بلکه شکست هایی در 
ادراک انــد. برج هــای بی هویت در کنار 
خانه های فرســوده ایســتاده اند، بدون 
گفت وگــو و بدون پیوســتگی. تهران با 
ما نجوا نمی کند، بلکه فریاد می زند. با 
این حال، هنوز رد خاطره در گوشه های 
شــهر باقی است. کوچه پس کوچه های 
محله  عودلاجان، چنارهای سر به فلک 
کشــیده خیابان ولی عصر و گذرگاه های 
تاریخــی در سایه  ســار درختان دروس؛ 
همــه نشــانه هایی از اصــل تداوم اند، 
تصویری از رؤیای شــهری که روزگاری 

پیوسته  و منسجم بود.
اصفهان؛ تداوم در معماری ذهن ایرانی
اصفهان، شــهری اســت که گویی 
گشــتالت را در بطن خــود حفظ کرده 
است. میدان نقش جهان، با ساختاری 
منســجم و متوازن، یک تجربه  ادراکی 
کامل را رقــم می زند. مســجد جامع، 
دلنشــین  کاشــی هایش  به  خاطر  تنها 
نیســت، بلکه بــه  واســطه هارمونی، 
تقارن و پیوستگی، ذهن را آرام می کند. 
در این شــهر، عناصر معماری به جای 
آشفتگی، به یکدیگر متصل اند. نگاه در 
کوچه ها، خیابان ها و میدان ها به  آرامی 
حرکت می کنــد، بدون وقفــه و بدون 

سردرگمی.
شیراز؛ شاعرانه ترین گشتالت شرق

شیراز، شهری اســت که ادراک را با 
احساس درمی آمیزد. حافظیه، باغ های 
معطر و کوچه هــای خاطره انگیز، همه 
مانند یک شــعر، ذهن را از جزء به کل 
هدایت می کنند. در این شهر، مرز میان 
ادراک و احســاس محو می شود؛ شهر 
نه تنهــا دیده می شــود، بلکه شــنیده، 
چشــیده و درک می شود. شــیراز، زبان 
فضا را به زبان دل تبدیل می کند و ذهن 
را به سمت یک کلیت شاعرانه هدایت 

می کند.
بازآفرینی شهری و روان شناسی محیط

شهر، آینه  روان جمعی ماست؛ اما گاه 
این آینه بر اثر شتاب و بی توجهی شکسته 
می شــود. تهران، بــرای آنکه بــار دیگر 
به شهری شــاعرانه تبدیل شــود، باید از 
شهرهایی مانند اصفهان و شیراز بیاموزد؛ 
از انســجام، هویت و احتــرام به خاطره  
تهران،  مانند  بازآفرینی شــهری  جمعی. 
نه تنها نیازمند مهندسان و طراحان، بلکه 
محتاج عاشقانی است که شهر را نه فقط 
با نقشه، بلکه با جان و دل طراحی کنند.

پانوشــت: در عصــری که شــهرها 
با شــتاب در حال گســترش اند، شــاید 
بازگشــت به ذهنیت گشــتالت، راهی 
باشد برای بازشناســی زیبایی، همدلی 

و پیوستگی در جهان پرگسست امروز.

شــرق: آنچه به  عنوان حادثه ای فــردی رخ می دهد، در زمینه شــهری، 
ریشه هایی ساختاری دارد. قتل یک شهروند به دست راننده یک مسافربر 
شــخصی، تنها یک فاجعه نیســت، بلکه نشــانه ای از اختلال در نظام نظارتی و 
اجرائی حمل ونقل شــهری اســت؛ موضوعی که اعضای شورای شهر تهران در 
جلسه اخیر با نگرانی درباره آن هشدار دادند و خواستار بازنگری در سیاست های 
نظارت، ساماندهی و برخورد با رانندگان فاقد مجوز شدند. در جلسه روز گذشته 
شورای شهر تهران، رئیس کمیسیون عمران و حمل  و نقل شورای شهر تهران با 
اشــاره بــه اینکه تاکســی های اینترنتی به دلیل داشــتن مجوز از نهــادی دیگر، 
نمی توانند از نظارت شــهرداری خارج شــوند، گفت: ســاماندهی مسافربرهای 

شخصی ضرورت فوری دارد.
جعفــر تشکری هاشــمی، در واکنش به حادثه اخیر قتل الهه حســین نژاد، گفته 
که از مقام قضائی می خواهم که در مقابل این گونه حوادث با جدیت و ســرعت 

عمل این اطمینان را به وجود بیاورد که فرصتی برای بزهکاران به وجود نیاید.
او با تأکید بر اینکه بزه ها ریشــه اجتماعی دارند، حمل  و نقل عمومی را زمینه ای 
مهم در این زمینه دانســت و ادامه داد: مسئله مسافربرهای شخصی موضوعی 
اســت که مربوط به امروز یا ســال های گذشته نیســت؛ بلکه دهه هاست که در 
شــهرهای ایران این موضوع به  عنوان یک عارضه دیده شده اند، بارها طرح های 
ســاماندهی برای آنها گذاشــته شــده اســت و حداقل دو نوبت در شهر تهران، 
ســاماندهی مسافربرهای شــخصی انجام شــد و بیش از ۵۰ هزار خودرویی که 
تحت عنوان مسافربر شــخصی کار می کردند، تحت نظارت سازمان تاکسی رانی 
درآمدند و متأسفانه مسئله بی کاری منجر شده تا استفاده از خودروهای شخصی 

برای مسافرکشی، آخرین پناهگاه افراد باشد.
به گفته او مهم ترین دلیل رشــد مسافربرهای شخصی، کمبود و نبود ساماندهی 
ناوگان حمل ونقل عمومی در شهرهاســت. هم کمبود اتوبوس و هم ضعف در 
ساماندهی تاکسی ها، منجر شده تا فرصتی برای این گونه مشاغل غیرمجاز فراهم 
شود. این فقط بی نظمی نیست، بلکه سبب ایجاد نبود اطمینان و نگرانی دائمی 

برای خانواده ها می شود.
او با بیان اینکه باید ساماندهی مسافربرهای بی نام ونشان در دستور کار شهرداری 
قرار گیرد، افزود: مسافربرهای بی نام و بی شناسنامه در سطح شهر موجب ناامنی 

و بی اعتمادی می شوند.
تشکری هاشــمی درباره نوســازی و توســعه ناوگان حمل ونقل بیان کرد: در این 
دوره مدیریت شــهری، تلاش هایی انجام شده، اما این اقدامات کفایت نمی کنند. 
در تهران نزدیک به هشــت هزار دستگاه اتوبوس کم داریم و ۵۰ هزار تاکسی نیز 
به ســن فرسودگی رســیده اند. همچنین ناوگان متروی تهران همچنان در انتظار 
واردات تک واگن است. البته دیگر شــهرهای کشور نیز وضعیت مشابهی مانند 

تهران دارند.
عضو شورای شهر تهران ساماندهی مسافربرهای شخصی را راهکاری کوتاه مدت 
دانست و تأکید کرد: بارها و بارها از همین تریبون گفته ایم که شرکت های تاکسی 
اینترنتی نمی توانند صرفا به دلیل داشتن مجوز از نهادی دیگر، از نظارت مدیریت 
شــهری خارج شــوند. قانون، نظارت بر حمل ونقل را بر عهده شــهرداری تهران 
گذاشته و شهرداری موظف به نظارت بر تمام تاکسی ها است. اگر ساماندهی هم 
انجام شود، اما هر کســی در نقطه ای از شهر کلونی ایجاد کند که حتی رانندگان 
تاکسی هم جرئت حضور در آنجا را نداشته باشند، پلیس باید با آن برخورد کند. 
در اواخر سال گذشــته گفتیم که پلاک های شهرستان و ناشناس در هر شهر باید 
ساماندهی شوند. چه دلیلی دارد خودروهایی از شهرهای دیگر، در تهران اقدام 
به مســافربری کنند؟ چرا افرادی که اصولا شــهروند تهرانی نیســتند، در تهران 
به مسافرکشــی می پردازند؟ نباید با مماشات از کنار این موضوع گذشت. درباره 

مسافربری با پلاک شهرستان باید برخورد جدی شود.
تشکری هاشمی خواستار همراهی دولت شد و گفت: وزیر کشور دستوراتی داده  
و تقاضای من این است که ساماندهی و نظارت بر تاکسی های برخط و همچنین 
توســعه ناوگان حمل ونقل عمومی با کمک دولت در دستور کار قرار گیرد. وقتی 
یــک اتوبوس ۲۰ میلیارد تومــان قیمت دارد، باید پذیرفت که شــهرداری تهران 

منابع کافی ندارد و دولت باید حتما کمک کند.
مهــدی چمران هم با بیــان اینکه رانندگان مســافربرهای اینترنتی نمی خواهند 
تاکســی شوند، گفت: مســافربرها در تهران باید زیر نظر شهرداری تهران باشد و 

البته خود وزارت کشور به این صنف اجازه داده که زیر نظر صنف باشد.
او با بیان اینکه ما یک بار گفتیم خودروهای پلاک شهرستان اگر می خواهند وارد 
محدوده طرح ترافیک شــوند، باید عوارض بدهنــد و دیدید که چه کارها کردند، 
ادامه داد: باید با وزارت کشــور و دســتگاه های مربوطه جلسه برگزار کرد تا این 
موضوع ســاماندهی شــود و می گویم که با این شرایط کســی که سوار مسافربر 

شخصی می شود، باید تن خود و خانواده اش بلرزد.
ســوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شــهر تهران، هم در تذکری با 
اشــاره به ساماندهی مسافربرهای شخصی و اینترنتی گفت: موضوع ساماندهی 
مســافربرهای اینترنتی و شخصی را که براساس ماده ۲۰۳ آیین نامه راهنمایی و 
رانندگی مصوب هیئت وزیران، حمل ونقل مســافر با وسیله نقلیه پلاک شخصی 
فاقــد مجوز قانونــی را ممنوع اعلام کرده اســت، بار دیگر تذکــر می دهم و از 
شــهرداری، مجلس، وزارت کشــور و راهنمایی و رانندگی می خواهم درباره این 
مســئله ورود جدی داشته باشــند تا شــاهد حوادث تلخی که افکار عمومی را 

متأثر کند، نباشیم.
شادی مالکی، مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسی رانی شهر تهران، 
هــم در گفت وگویــی به ایــن حادثه واکنش نشــان داد و گفــت: قانون گذار به 
دلیل اهمیت امنیت شــهروندان و مدیریت حمل ونقل شــهروندان در ماده ۲۰۳ 
آیین نامه راهنمایی و رانندگی مصوب هیئت وزیران حمل ونقل مســافر با وسیله 

نقلیه پلاک شخصی فاقد مجوز قانونی ممنوع اعلام کرده است.
او تأکید کرد: از ســوی دیگر، قانون گذار به دلیل تعیین ظاهر وسیله نقلیه تاکسی 
و شــرایط رانندگان تاکسی اقدام به احصای شــرایطی در مواد ۲-٤-٦ آیین نامه 
اجرائی تاکســی رانی کرده که بر اساس این در ماده ۸ تخلفات و شیوه رسیدگی به 

تخلفات احصا شده است.
شــادی مالکی افزود: بر اساس این تاکسی رانان دارای شغلی ثبت شده و با شرایط 
معین بوده و اطلاعات ایشــان به صورت کامل در اختیار ســازمان تاکسی رانی و 
به خواســته مراجع قضائی و امنیتی در اختیار ایشان قرار داده می شود. از این رو 
درصــد تخلفات تاکســی رانان به ویــژه در جرائمی مانند موضوع مشــابه الهه 

حسین نژاد نزدیک به صفر است.
مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکســی رانی شهر تهران در پایان گفت: 
همچنین قانون گذار با الهام از قوانین محکم تاکسی رانی اقدام به تعیین ضوابط 
خدمات خودروهای مسافر بر شــخصی تحت سامانه های هوشمند مسافر کرده 
که در این قبیل شــرکت ها نیز بررسی های صلاحیتی و رصد عملکردی ایشان با 
توجه به ضوابط خود رعایت می شود. البته این شرکت ها باید درباره نصب علائم 
ممیزه خودروهای تحت پوشــش خود که مورد تأکید مرجع دادســتانی، امنیتی 

و این سازمان بوده، به سرعت اقدام به نصب کامل آن بر روی خودروها کنند.
شــورای شــهر تهران روز گذشــته درباره تأمین امنیــت شــهروندان در مقابل 
حمل ونقــل بی ضابطه هشــدار داد. به گفته اعضای منتقــد راه حل ها در قانون 
موجود اســت و مطالبه شــورا روشن اســت، اما بدون اجرای منسجم، آموزش 
نیروهای خدمــات اجتماعی و ورود نهادهای ملی، این بحران مهار نمی شــود. 

حادثه الهه حسین نژاد نباید آخرین تلنگر باشد.

 نورا حســینی: حکم اجرا شد؛ ســاختمان ورشو روند تحویل به 
شــهرداری را طی می کند. دو روز اســت نماینده نهاد قضائی 
و بخــش حقوقــی شــهرداری تهــران در خانه اندیشــمندان 
هســتند و اموال را صورت جلســه می کنند تا ساختمان تحویل 
شهرداری شود . اما قرار نیست فعلا مؤسسه خانه اندیشمندان 
از ســاختمان ورشــو به جای دیگری کوچ کند. می گویند دوباره 
ساختمان در اختیار مؤسسه خانه اندیشمندان قرار گیرد . در دو 
روز گذشته هم برنامه های خانه متوقف نشده، اما نه رسانه ها و 
نه بسیاری از اندیشمندان و حتی برخی از اعضای شورای شهر 
تهران هم به سخنان مدیران شهری اطمینان ندارند. درست در 
زمانی که اعضای شــورای شــهر تهران در صحن به شهرداری 
تذکر می دادند اجرای حکم را متوقف کند تا در جلســه ای ویژه، 
شــورا و شهرداری و خانه اندیشمندان به توافق برسند، مدیران 
بخش حقوقی شــهرداری به همراه نماینده قضائی و انتظامی 

در این خانه در حال تهیه ثبت اموال و اجرای حکم بودند  .
حتی تماس تلفنی مهدی چمران با مســئول بخش حقوقی 
هم ســبب نشد نمایندگان شهرداری از ســاختمان خارج شوند . 
روز گذشــته مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورای شهر، 
هم از خانه اندیشــمندان بازدید کــرد . دو روز بود که خبرنگاران 
مجوز ورود به ساختمان را نداشــتند . خبرنگار «شرق» همراه با 
اقراریان به ســاختمان ورشو رفت . مأموران قضائی در حال تهیه 

صورت جلسه اموال بودند .
اما این قول داده شــده بود که فعلا ساختمان در اختیار خانه 
اندیشمندان می ماند. جزئیات این توافق شفاف چندان مشخص 
نبود . روز گذشته سوده نجفی، عضو شورای شهر تهران با اشاره 
به ضرورت حمایــت از فعالیت نخبــگان فرهنگی و اجتماعی 
کشــور، از شهردار تهران خواســت جلوی باز پس گیری ملک در 
اختیار خانه اندیشمندان را بگیرد و مانع ادامه فعالیت آن نشود.

سوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران در تذکری 
با اشــاره به موضوع خانه اندیشــمندان علوم انسانی گفت: بر 
اســاس اطلاعیه ای که از ســوی این نهاد منتشر شده، شهرداری 
با طرح دعوای حقوقی نســبت به باز پس گیری ملک خود اقدام 
کرده و بر اساس اخبار منتشر شده، گویا مأموران شهرداری، دیروز 
برای تخلیه ساختمان اقدام کردند. شهرداری تهران تعداد زیادی 
املاک دارد که در اختیار غیر همچون مؤسســه ها و نهادها قرار 
دارند که بر این اســاس اقداماتی بــرای تعیین تکلیف آنها انجام 
داده اســت. از شــهرداری تهــران می خواهم گزارشــی از روند 
بازپس گیری این املاک به شــورای شــهر ارائه کند تا مشــخص 
شــود در باز پس گیری ملک خانه اندیشــمندان علوم انســانی 
اهداف دیگری وجود داشــته یا شهرداری نسبت به همه املاک 
خود این گونه حساســیت و جدیت دارد. طرح تحقیق و تفحص 
از امــلاک حوزه معاونت فرهنگی و اجتماعی شــهرداری تهران 
راهکاری است که در صورت عدم ارائه گزارش می تواند از سوی 

شورای شهر پیگیری شود.
او ادامه داد: بر اساس اطلاعیه ای که توسط این خانه منتشر 
شده، شــهرداری مذاکراتی با این خانه داشــته که گویا بیشتر به 
دنبــال اداره این خانه که قریب به ۲۵۰ نهاد علمی و فرهنگی و 
مدنی برای انجام فعالیت های خود از ظرفیت های این مجموعه 
اســتفاده می کنند، است. مگر شــهرداری از عهده انجام وظایف 
اولیه خود همچون نظافت شــهر و جمع آوری زباله برآمده که 
می خواهد بر این نهاد علمی و فرهنگی صرف در اختیار قراردادن 

یک ملک مدیریت کند؟
نجفی افزود: این اقدام شهرداری در حالی انجام شده که بعد 
از نامه، ۴۴ نهاد علمی و فرهنگی از رئیس جمهور و تقاضا برای 
جلوگیری از اجرای حکم که شــهردار به صورت شــفاهی قول 
دادند نســبت به اجرای احکام صادره، اصرار و پیگیری نخواهند 
کرد انجام شــده است. لذا از شهردار تهران می خواهم از اجرای 
این حکم جلوگیری کنند و اجازه دهند فعالیت در این ملک تداوم 
یابد. نخبگان علمی و فرهنگی نیاز به یک خانه برای گفت وگو و 
اندیشه ورزی در شهر دارند. این گونه اقدامات قطعا سبب آسیب 
به جایگاه شهردار نزد افکار عمومی و جامعه علمی، فرهنگی و 

دانشگاهی خواهد بود.
محمدامیــن توکلــی زاده در واکنش به این ســخنان و طرح 
تحقیق و تفحص املاک اجتماعی که توسط سوده نجفی مطرح 
شــده، در صفحه شخصی اش در فضای مجازی نوشت: از طرح 
تحقیق و تفحص املاک اجتماعی که سرکار خانم نجفی، عضو 
محترم شورا فرمودند، استقبال می کنیم. شفافیت کمک بسیاری 
به اقناع افکار عمومی می کند. از همین ملک خانه اندیشمندان 
شــروع کنید تا همه املاک واگذارشده در دو دهه گذشته. واقعا 

خدا خیرتان بدهد اگر این طرح را دنبال کنید.
امــا نجفی تنها عضــو منتقد به برخورد شــهرداری با خانه 
اندیشــمندان نبود. مهدی اقراریان یکی دیگر از اعضایی بود که 
در جلسه روز گذشته شورا به نحوه برخورد با خانه اندیشمندان 
واکنش نشــان داد و تأکید کرد برخورد قضائی با حوزه اندیشه و 

خانه اندیشمندان علوم انسانی اشتباه است.
به گفته او شــهرداری تهران اعلام کرده ما شــکایت کردیم، 

رأی قضائی گرفتیم و کار ما درست است، ما هم می گوییم حکم 
درســت است و کار بر اســاس ضوابط انجام شده اما مسئله ای 
که الان مطرح است شــیوه برخورد است که درست نیست. در 
بین این همه املاک، فهرســت مفصلی در اختیار داریم از املاک 
و واگذاری های انجام شــده در شهرداری که اتفاقا مقابل برخی 
از ایــن واگذار ی های املاک نام برخی از اعضای شــورای شــهر 
دیده می شــود که به عنوان نمونه با توصیــه آقا یا خانم فلانی 
انجام شده اســت. حتی در برخی موارد واگذاری های املاک به 
مجموعه هایی انجام شــده است که خود دارای بودجه هستند، 
مانند خانه روزنامه نگاران که برای آن ۵۰ میلیارد تومان بودجه 
در نظر گرفته شده بود که البته در شورا این عدد مقداری تقلیل 
داده شد. صحبت های مختلفی می شود از اینکه واگذاری اولیه 
محل اشکال اســت، مسائل حقوقی وجود دارد، یک طیف آنجا 
مســتقر هســتند، یک نگاه آنجا جریان دارد، ای کاش شهرداری 
تهران با طیف های همســو با خود نیز چنین برخوردی داشــت. 
ای کاش شــهرداری تهران این دقت نظر و رعایت مرّ قانون را در 

مورد جریان های سیاسی همسو با خود نیز داشت.
او ادامــه داد : مگر نــه اینکه رئیس جمهور نامه نوشــتند و 
بسیاری از شخصیت ها و فرهیختگان و دغدغه مندان از شهردار 
تهران درخواست کردند این کار انجام نشود، آیا برخورد قضائی با 
حوزه اندیشه کار صحیحی است، چرا باید واقعا لجبازی صورت 
بگیرد؟ آیا در لجبــازی که در حوزه پــارک قیطریه کردید موفق 
شدید ؟ فکر نمی کنید تبعات این دست رفتارهای شما در جامعه 
چیست؟ آیا به این مسائل فکر می کنید ؟ من خواهش می کنم از 
شــهرداری تهران، از آقای دکتر زاکانــی، از آقای دکتر توکلی زاده 
که ظاهرا ایشان اصرار به انجام این کار دارند، این رویه را متوقف 

کنید.
اقراریان یادآور شــد: صبر می کنیم ببینیــم نتایج گفت وگوها 
و اقداماتی که داشــته ایم به چه نتیجه ای ختم می شــود. تشکر 
می کنم از آقای فروزنده، در این مورد با ایشان صحبت کردم. البته 
هیچ کدام قانع نشــدیم. با جناب آقای دکتر چمران نیز صحبت 
کردم. تشکر می کنم که ایشان به مسئله ورود کردند، اما به طور 
کلی من به عنوان یک نفر از ۲۱ نفر، خیرخواهانه عرض می کنم، 
برداشتم این اســت این برخوردی که با خانه اندیشمندان علوم 

انسانی می شود اشتباه است، کار غلطی است.
اما علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر پایتخت در دفاع 
از اجرای رویه در پیش گرفته شــده و حواشی خانه اندیشمندان 
با بیان اینکه گروه های زیادی در مورد علوم انســانی کار می کنند 
و پژوهشگاه های زیادی در این امر فعالیت می کنند، گفت: حتما 
موضوعات حقوقی این جریان و نحوه واگذاری خانه اندیشمندان 
شنیده شود و باید بحث ها منطقی پیگیری شود و به اطلاع مردم 

رسانده شود.
 مهدی چمران؛ رئیس شــورای شــهر تهران هم خواستار 
تشکیل یک جلسه تخصصی برای بررسی دقیق و همه جانبه 
این مســئله شد . وی گفت: فرصت این کار را در جلسه رسمی 
شورا که دســتور جلسه مشــخص دارد، نداریم. من پیشنهاد 
می کنم جلســه ای خاص و جداگانه تشــکیل شــود تا به طور 
دقیق موضوع بررسی شــود. همه دوستان نیز با این پیشنهاد 

موافقت کردند.
چمران افزود: «هدف از این بررســی، جلوگیری از تبدیل این 
مجموعه به نهادی یک ســویه نیســت، بلکه می خواهیم اداره 
آن به گونه ای باشــد که برای همه گروه های فکری و جریان های 
فکری مفید و قابل استفاده باشد. من دیروز کتابی دیدم که عزیزان 
مســتقر در آن مجموعه چاپ کرده اند. آنچه تاکنون انجام شده، 
شامل سخنرانی هایی از طیف های مختلف بوده و این امر مثبت 
اســت. اگر قرار است همین روند ادامه پیدا کند، خوب است، اما 
اگر نیاز به راهکار جدیدی مانند اداره هیئت امنایی یا سازوکارهای 
مشــابه وجود دارد، باید بررسی شــود. بررسی ها باید تخصصی، 
صمیمانــه و بــه  دور از هرگونه فضاســازی بیرونی -چه مثبت 
و چه منفی- صورت گیرد. از شــب گذشــته تا امروز پیامک ها و 
فضاســازی هایی در حال انجام است مبنی بر اینکه برخی افراد 
قصد دارند مجموعه را تصاحب کنند، در حالی که هنوز هیچ کس 

برای اقدام رسمی مراجعه نکرده است.
چمران ادامه داد: هدف ما حل مســئله اســت، نه فشــار به 
گروهی یا حمایت از گروهی دیگر. این مجموعه بخشی از ظرفیت 
فرهنگی شهر است و باید بررسی شود که چگونه می توان آن را 
به نحوی اداره کرد که کارآمدتر، گسترده تر و همگانی تر عمل کند.
او با اشاره به جلسه آینده شورا و مشارکت شهرداری در ارائه 
توضیحات گفت: شــهرداری می تواند در جلســه آینده شورا در 
حدی که درباره این موضوع صحبت شده، توضیحاتی ارائه کند. 
اگر هم جلســه ای برای این موضوع خاص برگزار نشود، از مدیر 
مرکز حقوقی شــهرداری دعوت می کنیم تا درباره ســیر حقوقی 

ماجرا توضیح دهند.
رئیس شورای شهر تهران اضافه کرد: البته  ما معتقد نیستیم 
که صرفا ســیر حقوقی موضوع اهمیت دارد. اصل مسئله، یک 
تفکر است؛ تفکری که مقام معظم رهبری درباره توجه به علوم 

انســانی مطرح کردند. گروهــی از افراد برای اجــرای این تفکر، 
نامه ای نوشــتند و تقاضای فضا کردنــد که در نهایت با موافقت 
رهبری، این فضا در اختیارشان قرار گرفت تا در مسیر علوم انسانی 
حرکت کنند، نه در جهت مقاصد سیاســی. ایــن دو نباید با هم 
مخلوط شــود. به هر حال، نباید تصور شــود که رویکرد شورا یا 
نهادهای نظارتی، بگیر و ببند اســت. حتی در مواردی که احکام 
قضائی صادر شــده، این روند طبیعــی پیگیری های قانونی بوده 
است. ما باید با آرامش، گفت وگو و همفکری مسئله را حل کنیم 

و به یک راه حل مناسب برسیم.
در حاشیه جلسه روز گذشته صحن، مقداد محتشم آرا، رئیس 
مرکز حقوقی شهرداری تهران که در صحن فرصت ارائه گزارش 
به وی داده نشــد، گفت: تصمیم گیری دربــاره تعویق در اجرای 
حکم تخلیه خانه اندیشمندان یک فرایند قانونی دارد که مربوط 
بــه اجرای احکام دادگاه اســت؛ به نحوی کــه ابتدا برای طرف 
مقابل اخطار می رود و مهلت داده می شــود و تعیین این مهلت 
و زمان اجرای حکم بر عهده دادگاه اســت و ربطی به شهرداری 
ندارد. درباره مؤسسه خانه اندیشمندان اساسا قصد تخلیه مثل 
جاهــای دیگر را نداریم؛ چون بخش زیادی از اموالی که در اینجا 
وجود دارد، جزء اموال شــهرداری اســت و برچسب اموال دارد. 
بحثی که با مدیران این مؤسســه داشتیم، صرفا مدیریت استفاده 
از فضا ســت. از دوستان پرسیدیم که شما چند نفر هستید، گفتند 
یک مدیر و سه کارمند. تصمیم گرفتیم یک اتاق را به مدیر بدهیم 
و یک اتاق هم به کارکنان به صورت اختصاصی داده شود، اما از 
فضای اشــتراکی و عمومی همین استفاده ای که تا امروز می شد 

باز هم بعدها استفاده شود.
رئیس مرکز حقوقی شــهرداری تهران ادامه داد: محل خانه 
اندیشمندان جزء املاک شهرداری است که باید به شکل مطلوبی 
مدیریت شــود. نمی شــود که ۲۰۰ آدم و تعداد زیادی شــرکت 
دانش بنیان پشت در له له بزنند که شهرداری یک صندلی را یک 
ساعت در اختیارشــان قرار دهد، اما هم زمان یک مجموعه چند 
هزار متری را برای ۱۲ سال به یک مؤسسه خصوصی اختصاص 
دهیــم که می دانیم از بخشــی از این ســاختمان هم اســتفاده 

نمی کنند.
محتشــم آرا با تأکید بر اینکه ما مشــکلی با نخبگان علوم 
انسانی که این محل را خانه خود می دانند، نداریم، عنوان کرد: 
ما قصد نداریم که خانه اندیشــمندان علوم انســانی را که یک 
مؤسسه خصوصی اســت، مدیریت کنیم. اتفاقا پیشنهاد خود 
این مجموعه این بود که شــما مدیریت کار را بر عهده بگیرید و 
بگویید چه برنامه ای برگزار کنیم و چه برنامه ای برگزار نکنیم. 
ما گفتیم که این کار اصلا نه در شأن ما است و نه در شأن شما. 
شــما خودتان باید این کار را مدیریت کنید و مشخص کنید که 
چه کســی در برنامه ها حضور داشته باشد و چه کسی حضور 

نداشته باشد.
رئیــس مرکز حقوقی شــهرداری تهران گفــت: حرف ما این 
است که این محل، خانه اندیشمندان نیست، بلکه مؤسسه خانه 
اندیشمندان علوم انسانی است. این مؤسسه متشکل از تعدادی 
از افراد اســت که در زمان واگذاری این محل به آنها، مشــمول 
قانون منع مداخله بودند و حق نداشــتند با یک دستگاه اجرائی 
قرارداد ببندند. ما به آنها گفته ایم که قرارداد شما اشکال دارد و 
باید آن را اصــلاح کنید. طبیعتا برای این منظور  هیئت مدیره این 
مؤسســه باید اصلاح شوند تا کســانی که قرارداد می نویسند، در 

استخدام دستگاه های اجرائی نباشند.
محتشم آرا افزود: منِ مدیر شهرداری حق ندارم یک قرارداد با 
خودم بنویســم و یک ملک را برای ۱۲ سال به خودم واگذار کنم. 
رســانه ها باید از مدیریت شهری که قرارداد باطل را دنبال کرد و 

حقوق شهر را گرفت، دفاع کنند.
روز گذشــته همچنین ۱۱ نفر از اعضای شورای اسلامی شهر 
تهران با ارســال نامه ای خطاب به مهدی چمران، رئیس شــورا 
خواستار عدم اجرای حکم تخلیه خانه اندیمشندان علوم انسانی 

شدند.
در این نامه تأکید شده که عقلانیت انقلابی و اعتدال سیاسی 
ایجاب می کنــد  در اتخاذ چنین تصمیماتــی، مصالح عمومی و 
تبعــات فرهنگی و اجتماعی آن به درســتی لحاظ شــود. خانه 
اندیشمندان که در دوران مسئولیت جناب عالی (مهدی چمران) 
در شورای اسلامی شهر تهران بنیان نهاده شد، امروز به نمادی از 
هم افزایی نخبگانی در عرصه علوم انسانی بدل شده و تعطیلی 
آن نه صرفا یک اقدام اجرائی، بلکه ارسال پیامی نگران کننده به 

جامعه نخبگانی کشور است.
خانه اندیشمندان علوم انســانی باید بماند؛ نه فقط به عنوان 
یک ســاختمان، بلکه به مثابه قرارگاهی برای اندیشــه ورزی در 
چارچوب گفتمان انقلاب اســلامی. این نامــه به امضای حبیب 
کاشانی، مهدی اقراریان، علی اصغر قائمی، زهرا شمس احسان، 
نرجس سلیمانی، سید جعفر تشکری هاشــمی، مهدی عباسی، 
ناصر امانی، ســوده نجفی و ســیداحمد علوی رســیده اســت. 
همچنین سید جعفر شربیانی که به سفر کربلا رفته است نیز اعلام 

کرده  این نامه را امضا می کند.

توقف اجرای حکم خانه اندیشمندان درخواست نصف، به اضافه یک عضو شورا برای 
یک خانه، چند روایت؛ ورود با حکم، خروج با تردید

یادداشت گزارش خبری
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